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مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد؛
 فراهم شدن بسترهای مناسب 

برای جهش حمل و نقل ریلی ایران و چین
مدیرعامل راه آهن گفت: بستر برای جهش 
حمل و نقل ریلی بارهای با مبدا و مقصد چین 
از طریق ایران در حال انجام است و به زودی 
شاهد افزایش صادرات، واردات و ترانزیت 

ریلی از طریق مرز سرخس خواهیم بود.
میعاد صالحی در جریان بازدید از ایستگاه راه آهن مشهد 
در جمع خبرنگاران، گفت: در جلساتی که با طرف های 
چینی داشــتیم، ظرفیت های ریلی ایران و همچنین 

بسترهای خیلی مناسبی که می توانیم برای عبور بارهای چین از ایران فراهم کنیم تشریح شد.
مدیرعامل راه آهن جمهوری اســامی ایران در ادامه تصریح کرد: با استقرار گمرک و سایر 
سازمان های مرتبط در ایستگاه راه آهن شهید مطهری خراسان رضوی، این مرکز مهم به زودی 
به بهره برداری خواهد رسید که زمینه ساز ارتقای حجم ترانزیت و همچنین صادرات و واردات 

ریلی از مرز سرخس خواهد شد.
وی گفت: در صورت استقرار گمرک در ایستگاه راه آهن که ویژه حمل و نقل بار است این 

مرکز ترانزیت ریلی می تواند به زودی به بهره برداری برسد.
صالحی مرکز حمل و نقل ریلی شــهید مطهری را برای افزایش صادرات و واردات ریلی 
بسیار حائز اهمیت دانست و افزود: افتتاح این مجموعه می تواند در حجم ترانزیت بار در کریدور 
شمال- جنوب و همچنین شرق به غرب از نقطه مرزی سرخس افزایش مناسبی را ایجاد کند.

مدیرعامل راه آهن با اشاره به اهمیت حمل بار از مبدا چین به اروپا و جایگاه بسیار مناسب 
راهبردی ایران در گذرگاه شــرق به غرب و همچنین شمال- جنوب، از اظهار تمایل حمل 

کننده های واسطه ای بار بین المللی برای عبور بارهای ترانزیتی خود از مسیر ایران خبر داد.
بر اساس اعام اداره کل راه آهن خراسان طی سال جاری طرح توسعه سکوهای ایستگاه 
راه آهن شهید مطهری واقع در بخش رضویه شهرستان مشهد با سرمایه گذاری 300 میلیارد 

ریال در راستای رونق صادرات ریلی از خراسان رضوی به آسیای مرکزی اجرایی شد.
همچنین 402 هزار تن کالا طی پنج ماه ابتدایی سال جاری از راه آهن خراسان و ایستگاه راه 
آهن بین المللی سرخس به کشورهای آسیای مرکزی صادر شد که در مقایسه با مدت مشابه 

پارسال 12 درصد رشد داشته است.

دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری:
 بیش از 400 هکتار اراضی 

برای تولید مسکن به 3 شهر افزوده می شود
دبیر شورای عالی شهرســازی و معماری 
ضمن اعــلام تصویب طرح جامع شــهر 
مبارکه، ضوابط بلندمرتبه سازی در سمنان از 
موافقت شــورا با الحاق در مجموع بیش از 
400 هکتار اراضی برای اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن به محدوده شهرهای رفسنجان، 

سیرجان و آران و بیدگل خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »خسرو دانشجو« از 

برگزاری نهمین جلسه شورا عالی شهرسازی و معماری در سال جاری و الحاق بخشی از اراضی 
به محدوده برخی شهرها برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن خبر داد.

معاون معماری و شهرسازی گفت: الحاق اراضی 278 هکتاری به محدوده شهر رفسنجان به 
منظور تامین زمین برای طرح نهضت ملی مسکن در نهمین جلسه شورا با توجه به نیازهای 
شهر رفسنجان با نظر تمامی اعضا و نظر کمیته فنی شورا، مصوب شد. همچنین، الحاق اراضی 
104 هکتاری به محدوده شهر سیرجان در کرمان برای طرح نهضت ملی مسکن با ماحظاتی 
از جمله تامین سرانه فضای سبز، تامین سرانه های خدماتی، عدم تداخل قانونی با حریم قانونی 

اراضی پادگان به تصویب رسید.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: شورای عالی شهرسازی و معماری با بلندمرتبه سازی در 

شهر سمنان به شکل پهنه ای با اکثریت آرای اعضای اصلی شورا رای مثبت داد.
به گفته دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری، طرح جامع شهر مبارکه با جمعیتی بالغ بر 
93 هزار نفر در افق 1417 با رعایت ماحظاتی همچون تامین حداقل سرانه 15 متر فضای سبز 

برای شهر مبارکه، حفظ اراضی کشاورزی و باغات مجموعه شهر مصوب شد.
وی تاکید کرد: توصیه مجموعه شورای عالی شهرسازی و معماری به شهر مبارکه و مسئولان 
محلی این بود تا نسبت به گسترش فضای سبز تا جایی که ممکن است توجه داشته باشند 
و همچنین مقرر شد تا جاده ارتباطی بین شهر مبارکه و کارخانه فولاد مبارکه در حاشیه جاده 

ارتباطی حتما توسط فولاد مبارکه درختکاری و آبیاری شود.
دانشجو همچنین از الحاق 26 هکتار اراضی منفصل به شهر آران و بیدگل برای اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن خبر داد.

صدور شناسه رهگیری برای 700 میلیون کالا
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: 700 میلیــون قطعه کالا 
شناسه رهگیری گرفته اند که نشانگر اقبال 

تولیدکنندگان و توزیع کنندگان کالاست.
محمدمهدی برادران اظهار داشت: در سال گذشته تنها 
12 میلیون قطعه کالا شناسه رهگیری داشتند که این 

آمار به 700 میلیون قطعه رسیده است.
وی افزود: وجود شناسه رهگیری در کالاها ضمانت 

است که اصل بودن کالا را نشان می دهد.معاون صنایع عمومی وزارت صمت با بیان اینکه 
کالاها با شناسه رهگیری در فروشگاه های معتبر عرضه می شود، گفت: تولیدکنندگان ثابت 

کرده اند که می توانند بازار داخلی را تامین کنند و نیاز به واردات بی رویه یا قاچاق نیست.
برادران تاکید کرد: مردم در خرید کالا به شناسه رهیگری توجه کنند که این شناسه ها نشانگر 
ضمانت کالاهاست.وی با اشاره به اینکه امسال تاکید بر روی اصل بودن طا و جواهرات داریم، 
ادامه داد: وزارت صمت مسئولیتی در ستاد مبارزه با قاچاق کالا دارد؛ در همین راستا پنج گروه 
کالایی از جمله لوازم خانگی، قطعات یدکی خودرو، دخانیات، طا و جواهرات و محصولات 
آرایشی و پتروشیمی را هدف گذاری کردیم. معاون وزیر صمت گفت: تاکید ما بر روی اصل 
بودن کالاها از جمله طا و جواهرات، محصولات پتروشیمی و آرایشی است و این کالاها، نمونه 

تقلبی دارند که در این عرصه ورود خواهیم کرد.

اخبار کوتاه 

در حالی برخی صاحب نظران ازمسکن استیجاری 
به عنوان راه حلی برای تأمین مسکن اقشار نیازمند 
صحبت می کنندکه کارشناســان با توجه به روند 
صعودی تورم درکشور، ساخت این مسکن را راه 

حلی انحرافی می دانند.
در دهه اخیر و به دنبال سیاستگذاری های اشتباه در حوزه مسکن 
با شرایطی نابسامان در این حوزه مواجه بودیم؛ توازن میان عرضه 
و تقاضا بهم خورده و به تبع آن قیمت مســکن با جهش قابل 
توجهی مواجه شده است. این جهش قیمتی در بازار اجاره بها فشار 
مضاعفی را بر مردم و دهک های پایین جامعه وارد می کند. بر 
اساس آمار به دست آمده از سرشماری سال 1395، تعداد خانوار 
ایرانی 24 میلیون و 196 هزار خانوار بوده است. بر این اساس، 
7میلیون و 400 هزار خانوار ایرانی رســماً مستأجر به حساب 
می آیند.طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، سهم هزینه 
مسکن در هزینه خانوارهای شهری برای دهک های متوسط 
به 50 درصد نزدیک بوده و این به معنای وجود فقر مسکن در 
این اقشار است. به عبارت دیگر، از هر 1 میلیون تومان هزینه 
خانوارها، 500 هزار تومان مربوط به تأمین اجاره بها است.در همین 
شرایط نابسامان است که راه حل های متفاوت و بعضاً وارداتی 
بدون بومی سازی، مطرح می شوند و در مرحله اجرا قرار می گیرند. 
با توجه به شرایط مذکور و ایجاد بحران در زمینه نرخ مسکن و 
افزایش اجاره بها، برخی از کارشناسان و مدیران در بدنه وزارت راه 
و شهرسازی، در خصوص سیاست های مسکن حمایتی، ساخت 
خانه استیجاری و راه اندازی مؤسسه های اجاره داری را به عنوان 
پاسخی مناسب مطرح می کنند.در همین راستا، ابوالفضل نوروزی، 
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی، با تاکید بر 
عدم تناسب سیاست ساخت خانه های استیجاری با فرهنگ و 
شرایط کان اقتصادی کشور اذعان کرد: نسبت مستاجرین از 
18 درصد به 37 درصد افزایش یافته است. در کشورهای دیگر 

مسکن استیجاری یک اختیار است اما در ایران یک اجبار!
ساخت مسکن استیجاری توسط دولت منطقی است؟

همانطور که بیان شد، مساله اصلی در حوزه مسکن بهم خوردن 

توازن میان عرضه و تقاضا اســت؛ لذا در صورتی که دولت به 
منظور سامان دادن به بازار اجاره بخواهد از راهکار ساخت مسکن 
استیجاری استفاده کند، تعداد واحدهای تولید شده باید متناسب با 
نیاز موجود باشد. در حقیقت اگر تعداد مسکن استیجاری ساخته 
شده قابل ماحظه نباشــد، اثرگذاری خود در بازار مسکن را از 

دست داده و کارایی لازم را نخواهد داشت.
بنابراین برای ساخت مؤثر خانه استیجاری نیاز به یک منبع تأمین 
مالی بوده است و برای این امر دو راه وجود دارد: اول ورود بخش 
خصوصی و دوم دخالت مستقیم دولت در امر ساخت خانه های 
استیجاری.حسین عبداللهی کارشناس مسکن اندیشکده اقتصاد 
مقاومتی، در همین خصوص بیان کرده اســت: نکته ای که در 
رابطه با ساخت مسکن استیجاری باید توجه شود، مسئول ساخت 

آن است. اینکه چه کسانی این مسکن ها را قرار است بسازند، 
اهمیت دارد. اگر قرار باشد بخش خصوصی بسازد، با توجه به 
شرایط اقتصادی کشور و نرخ بهره ای که وجود دارد، عاوه بر 
استهاک زیاد، سود خاصی هم در ساخت مسکن استیجاری 
وجود ندارد. در حال حاضر میانگین تورم کشور حدود 40 درصد 
اما سود سالانه اجاره بین 4 تا 6 درصد و سود سپرده بانکی حدود 
15 درصد است. در این شرایط سرمایه گذاری در بخش اجاره 
منطقی نیست و بنابراین شرکت های خصوصی که دنبال سود 
هستند، وارد این حوزه نخواهند داشت.اگر خود دولت قصد ساخت 
مسکن استیجاری را داشته باشد، بایستی هزینه زیادی را متحمل 
شــود و تصدی گری که به دنبال آن اتفاق می افتد دردسرهای 
بیشــتری را نیز بوجود می آورد. در غیر این دو صورت، بایستی 

تسهیات داده شود که در این حالت همانند مسکن ملکی خواهد 
شد که بهتر است این تسهیات به مالک شدن مردم بیانجامد، 
نه اینکه صرفاً مسکنی 5 ساله برای خانوار ایجاد گردد. در صورت 
ساخت مسکن استیجاری هزینه های نگهداری این مسکن ها یا 
بایستی توسط دولت تأمین شود یا مردم. همچنین با توجه تاطم 
بازار و وجود تورم بالا در اقتصاد کشور پیش بینی پذیری نیز وجود 
ندارد، بنابراین مالک شدن در اولویت است. رانتی هم بین بخش 

خاصی توزیع نمی گردد.
 با تورم 40 درصدی خانه استیجاری 

یک انحراف سیاستی است
همانطور که نوروزی به درستی اشاره کرد، سیاست حمایتی 
ساخت مسکن استیجاری پاســخ مناسب برای نیاز اقشار کم 

درآمد کشور نیست. باتوجه به شرایط کان اقتصادی و وجود 
تورم بالا، الگوبرداری بدون هرگونه ماحظه شرایط اقتصادی 
و اجتماعی، یک انحراف بزرگ در مسیر اصاح سازوکار مسکن 

به حساب می آید.
اساســاً منطق اجرای این سیاست آن است که، جامعه هدف 
با اســتفاده از فرصتی که دولت در اختیــار آن ها قرار می دهد، 
چندسالی را به صورت رایگان و یا با اجاره بهای پایین در خانه های 
استیجاری ساکن شده تا بتوانند با گذشت زمان و پس اندازی که 
انجام می دهند، به حدی از استطاعت رسیده و خود به صورت 

مستقل وارد بازار مسکن شوند.
بنــا بر همین توضیح، پیش شــرط تحقق موفقیت آمیز این 
سیاست وجود ثبات اقتصادی است. در کشور ما که عدد تورم 
حول و حوش 40 درصد بوده، هر ســال که از مستأجر نشینی 
خانوارها می گذرد؛ به معنا ایجاد فاصله 40 درصدی بین آن ها 
و مالک شدن است. نهایتاً نیز استطاعت مالی خانوار به حدی 
می رسد که مستأجر بودن برای آن ها تبدیل به یک اجبار می شود 

نه انتخاب.
از طرف دیگر منطقی نیست دولت منابع محدود خود را صرف 
راه حلی کند که نه تنها تأثیر مثبتی در حوزه مسکن ندارد؛ بلکه 

شرایط را برای خانه دار شدن مردم نیز سخت تر می کند.
با عرضه زمین ثبات را به حوزه مسکن برگردانید

با توجه به این واقعیت که قیمت اجاره بها رابطه مستقیمی با 
قیمت مسکن داشته و نوسانات قیمت مسکن خود تابع افزایش و 
یا کاهش عرضه است، بنابراین برای کنترل بازار اجاره بها باید به 

سمت حل ریشه ای مشکل حوزه مسکن حرکت کرد.
با توجه به نظرات کارشناسان، آنچه ثبات را به بازار مسکن بر 
می گرداند؛ عرضه زمین به منظور ایجاد توازن بین عرضه و تقاضا 
در بازار مسکن است و با توجه به اینکه وسعت زمین های قابل 
سکونت در کشــور به حدی است که به راحتی می توان حتی 
بیش از تعداد خانوار موجود مسکن ساخت؛ لذا سیاستگذاران باید 
با برگزیدن رویکردهای صحیح، شــرایط دسترسی به مسکن 

متناسب با نیاز را برای مردم فراهم کنند.

مسکن استیجاری، حمایت نادرست از اقشار نیازمند

اینفوگراف

راهآهنهمدان-سنندجتااواخرمهرامسالافتتاحمیشود
معاونساختوتوسعهراهآهن:

معاون ســاخت و توســعه راه آهن، بنادر و 
فرودگاه های شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشور گفت: در صورت تامین اعتبار 
برای تکمیل راه آهن همدان- سنندج تا اواخر 
مهر امسال 24امین مرکز استان کشور به شبکه 

ریلی متصل می شود.
وعده اتصال سه مرکز استان به شبکه ریلی در سال جاری 
گام به گام به اجرا نزدیک می شود و قرار است در جدیدترین 
افتتاح ریلی، راه آهن همدان- سنندج بعد از حدود دو دهه 

انتظار به افتتاحیه برسد.
مسیر ریلی همدان- سنندج نزدیک به 151 کیلومتر )با 
احتساب خطوط ایســتگاهی 177 کیلومتر( با پیش بینی 
هفت ایستگاه در طول مسیر است که از ایستگاه راه آهن 
همدان آغاز می شود و پس از عبور از حوالی شهرهای بهار، 

لالجین، صالح آباد و قروه در گردنه صلوات آباد به ایستگاه 
سنندج می رسد.

طول مسیر ریلی همدان- سنندج نزدیک به 151 کیلومتر 
)با احتساب خطوط ایستگاهی 177 کیلومتر( است و این ابر 
پروژه که قرار اســت تا پایان مهرماه سال جاری با حضور 
ریاست جمهوری افتتاح شود با شروع به کار دولت سیزدهم 
و بعد از گذشــت 18 سال عملیات ســاخت آن 63درصد 
پیشرفت فیزیکی داشت و دریک سال گذشته با عملیات 
جهادی پیشرفت فیزیکی این پروژه مهم ریلی به 90درصد 
رسیده اســت و هم اکنون در چند جبهه و نوبت کاری در 

دست ساخت است .
»عباس خطیبی« معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و 
فرودگاه های شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور در گفت وگو با ایرنا در این باره گفت: امسال 4چهار 

پروژه ریلی را هدف گذاری کرده ایم که به افتتاح برسد که 
نخستین آن راه آهن بستان آباد به طول 44 کیلومتر بود که 

در خرداد امسال افتتاح شد.
وی خبــر داد که هم زمان دو پــروژه ریلی دیگر با یک 
فاصله زمانی نزدیک به هم به بهره برداری خواهد رســید 
و در این باره توضیح داد: مســیر ریلی رشت - کاسپین به 
طول 37کیلومتر 80 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و هم زمان 
راه آهن همدان- سنندج با 151 کیلومتر اکنون 90 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و در صورت تامین اعتبار با افتتاح آن 
24 امین مرکز استان کشور به شبکه ریلی متصل می شود.

بــه گفته معاون ســاخت و توســعه راه آهــن، بنادر و 
فرودگاه های شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور، اگر تامین اعتبار راه آهن سنندج محقق شود این طرح 

ن در اواخر مهرماه افتتاح می شود.

تمدید نمایشگاه نوشت افزار تا 7 مهرماه
نمایشگاه عرضه نوشت افزار ایرانی و محصولات 
فرهنگی با عنوان زنگ مهر به علت استقبال مردمی 

تا 7 مهرماه تمدید شد.
محمودرضا صنعتکار، رئیس انجمن تولید کنندگان نوشت افزار 
ایرانی گفت: این نمایشگاه با هدف تنظیم بازار نوشت افزار و حمایت 
از حقوق مصرف کنندگان با ارائه محصولات استاندارد و باکیفیت 
در حال برگزار ی است. وی ادامه داد: نمایشگاه زنگ مهر به عنوان 
نخســتین و بزرگترین نمایشگاه فروش تخصصی نوشت افزار، 

محصولات فرهنگی، آموزشی، کمک آموزشی و اسباب بازی پس 
از یک دوره برگزاری به دلیل استقبال مردمی تا 7 مهر 1402 تمدید 
شد.صنعتکار به عرضه محصولات دانش بنیان و خاقانه صنعت 
نوشت افزار در این نمایشگاه اشاره کرد و افزود: سعی کرده ایم با 
نمایش نشان های تجاری مطرح و دارای استاندارد در این نمایشگاه 

ارتباط مستقیمی میان تولید کننده و مصرف کننده برقرار کنیم. 
رئیس انجمن تولیدکنندگان نوشــت افزار ایرانی با بیان اینکه 
28 تولیدکننده از انجمن نوشــت افزار در این نمایشگاه حضور 

دارند؛ اضافه کرد: حمایت اتاق اصناف، انجمن صنفی کارفرمایی 
تولیدکنندگان نوشت افزار کشــور و همچنین وزارت صمت از 
ویژگی های متمایز این رویداد به نفع تولیدکننده و مصرف کننده 
است.گفتنی است؛ نمایشگاه زنگ مهر 2 شهریور تا 11 شهریور 
برپا بود، اما با توجه به استقبال بازدیدکنندگان، پس از یک هفته 
وقفه دوباره آغاز به کار کرد و تا 7 مهر از ساعت 11 تا 21 در بوستان 
گفتگو میزبان خانواده ها برای بازدید و خرید لوازم تحریر، کیف، 

نوشت افزار و دیگر ملزومات دانش آموزیست.

روابط عمومی وزارت جهادکشاورزی در واکنش به اظهارنظر 
و بیان غیررســمی قیمت محصولات از سوی برخی افراد و 
رسانه ها، اعلام کرد: مرجع رسمی تعیین و ابلاغ قیمت مصوب 
محصولات اساسی کشاورزی، شورای عالی قیمت گذاری به 

ریاست وزیر است.
مرکز روابط عمومی و اطاع رسانی وزارت جهادکشاورزی در اطاعیه ای 

در پاسخ به اظهار نظر برخی افراد حقیقی و حقوقی در مورد قیمت مصوب 
محصولات اساســی کشاورزی و پیش دســتی در اعام قیمت این قبیل 
محصولات از جانب افراد و رســانه ها درخواست کرد که از اظهارنظر و بیان 
غیررســمی قیمت محصولات اساسی کشــاورزی خودداری کنند.وزارت 
جهادکشــاورزی تاکید کرد: مرجع رســمی تعیین و اباغ قیمت مصوب 
محصولات اساسی کشاورزی، شورای عالی قیمت گذاری به ریاست )محمد 

علی نیکبخت( وزیر جهادکشاورزی است.در این اطاعیه آمده است: به این 
وسیله از همه رسانه های مکتوب و فضای مجازی درخواست دارد از اظهار 
نظر شتاب زده و اعام قیمت غیررسمی خودداری کنند. بر اساس قانون؛ اباغ 
قیمت مصوب توسط وزیر جهادکشاورزی در موعد مقرر به اطاع می رسد و 
هر گونه گمانه زنی و طرح قیمت از سوی سایر اشخاص حقیقی و حقوقی فاقد 

وجاهت است و اسباب آشفتگی اذهان کشاورزان و جامعه را فراهم می کند.

اطلاعیه وزارت جهاد کشاورزی:

وزیر جهاد کشاورزی مرجع اعلام قیمت محصولات اساسی کشاورزی است

 خبر خوش قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی 
به مرغداران و دامداران

 کدام کالاهای ایرانی 
به کره جنوبی صادر شده است؟

در ســال گذشــته 97 درصد کل صــادرات و معادل حدود 
81میلیون دلار از صادرات غیرنفتی ایران به کره جنوبی شامل 
کنســانتره مس بوده و بعد از آن محصولات شیمیایی آلی و 
میوه های خوراکی، پوست مرکبات یا پوست خربزه و همانند آن 
به ترتیب سهم 0.7 و 0.6 درصدی از کل صادرات غیرنفتی به 

کره جنوبی را به خود اختصاص داده است.
معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران 
در گزارشی تحت عنوان »بررسی وضعیت تجارت با کره جنوبی« به بررسی 
اجمالی سیاست های تجاری کره جنوبی، وضعیت تجارت این کشور با جهان و 

تجارت دو جانبه با ایران پرداخته است.
بر اساس این گزارش تراز تجاری غیرنفتی ایران و کره جنوبی طی 10 سال 
گذشته در اکثر ســال ها به نفع کره جنوبی بوده است. پس از خروج آمریکا 
از برجــام، صادرات غیرنفتی و واردات ایــران به کره جنوبی روند نزولی را از 
سال 2018 از سر گرفت و در سال 2019 با افت شدید مواجه شد، به گونه ای 
 کــه ارزش صادرات و واردات در ســال 2022 به کمتر از 800 میلیون دلار

 رسید.
چه کالاهایی بین ایران و کره جنوبی مبادله می شود؟

در سال گذشته بخش زیادی، یعنی 97 درصد کل صادرات و معادل حدود 
81 میلیون دلار، از صادرات غیرنفتی ایران به کره جنوبی شامل کنسانتره مس 

بوده و بعد از آن محصولات شیمیایی آلی و میوه های خوراکی، پوست مرکبات 
یا پوست خربزه و همانند آن به ترتیب سهم 0.7 و 0.6 درصدی از کل صادرات 

غیرنفتی به کره جنوبی را به خود اختصاص داده است.
اما نکته قابل توجه درباره صادرات غیرنفتی ایران به کره جنوبی در ســال 
1401، ســهم 99.2 درصدی 10 قلم عمده صادراتی از ارزش کل صادرات 
غیرنفتی به کره جنوبی بوده که نشان دهنده تنوع کم در صادرات این کشور 

است.
این در حالی است که واردات از این کشور در سال قبل تنوع نسبتا بهتری 
داشته و گروه های ماشین آلات و دستگاه های برقی و اجزا و قطعات آن ها؛ 
مواد پاســتیکی و اشیا ساخته شده از این مواد ؛ راکتورهای هسته ای دیگ 
بخار آب گرم، ماشین آلات و وسایل مکانیکی، به ترتیب با سهم 15.8، 15.7 
و 14.7درصد از کل ارزش واردات از این کشور، عمده گروه های وارداتی را از 

کره به خود اختصاص داده است.
رشد صادرات بخش معدن به کره جنوبی

در بخش دیگری از این گزارش هفت رشــته فعالیت شامل وسایل نقلیه، 
زمینی هوایی آبی و تجهیزات ترابری مربوط به آن ها؛ ماشین آلات و وسایل 
مکانیکی، ادوات برقی، اجزاء و قطعات آن ها؛ مواد نسجی و مصنوعات از این 
مواد، پوست خام و چرم؛ محصولات صنایع شیمیایی یا صنایع وابسته به آن؛ 
محصولات معدنی؛ محصولات صنایع غذایی، نوشابه ها، آبگون های الکلی و 
سرکه ها، توتون و غیره به عنوان رشته فعالیت های منتخب انتخاب و روند 

تجارت در این حوزه ها بررسی شده است.
این بررســی نشان می دهد که سهم این شش رشته فعالیت در سال های 
1399، 1400 و 1401 از ارزش صــادرات غیرنفتــی ایران به کره جنوبی به 
ترتیب 95، 96 و 99 درصد بوده است. اما از بین آن ها، ایران تنها توانسته در 
صادرات مواد معدنی عملکرد بهتری داشته باشد که صادرات آن از 41 میلیون 
دلار در ســال 1399 به 78 میلیون دلار در سال 1400 و 82 میلیون دلار در 

سال 1402 افزایش یاقته است.
اما شاهد روند نزولی صادرات گروه های دیگر به کره و همچنین در رابطه با 
گروه چرم و پوست خام شاهد توقف صادرات در سال 1400 هستیم، اما این 

رقم در سال 1401 به 53.2 میلیون دلار رسیده است.

قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه در حال حاضر هیچ 
مشکلی در تامین کنجاله سویا نداریم و منابع خوبی برای آن 
تخصیص داده شده است، گفت:تا اواسط مهرماه روزانه بیش 

از 14 هزار تن کنجاله بارگیری خواهیم کرد.
علیرضا پیمان پاک در پاسخ به چرایی کمبود کنجاله سویا اظهار کرد:کمبود 
و تاخیر یک ماهه در تامین کنجاله سویا به دلیل مشکلی بود که برای یکی 
از بانک هــا اروپایی اتفاق افتاد.این بانک وظیفه انتقال منابع درآمدی ما را به 
حساب تامین کننده های اصلی کنجاله سویا در کشورهای آمریکای لاتین 

برعهده داشت.
وی ادامه داد: این تاخیر یک ماهه که از اواسط اردیبهشت تا اواسط خردادماه 
طول کشید باعث  بهم خوردن تعادل بازار شد اما ما به طور هماهنگ با بانک 

مرکزی پیگیری و مشکات را مرتفع کردیم.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: کشورهای اروپایی برنامه ریزی 
کرده اند که امنیت غذایی ما را به خطر بیندازند اما با مسیرها ایجاد شده روند 
واردات دانه و کنجاله سویا سرعت گرفت و بارگیری روزانه کنجاله سویا که در 

حال حاضر انجام می شود از قبل از فروردین ماه نیز بیشتر است.
وی با بیان اینکه سعی داریم با افزایش میزان جوجه ریزی بازار مرغ را کنترل 
کنیم، گفت: این افزایش ظرفیت تولید، افزایش تقاضای کنجاله سویا را به 
همراه آورد. در کنار آن نیز تاخیر یک ماهه باعث شد تاخیر در تحویل صورت 

گیرد.
علیرضا پیمان پاک قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در ادامه گفت: در حال 
حاضر هیچ مشکلی در تامین کنجاله ســویا نداریم و منابع خوبی برای آن 
تخصیص داده شده اســت. از منابع  TBI عراق هم بخش قابل توجهی 
را برای کنجاله ســویا پرداخت کردیم و واردات نیز صورت می گیرد. شرکت 
پشتیبانی امور دام 10 کشتی کنجاله خریداری کرده است. حدود چهار کشتی 
رسیده و  در حال تحویل است. حدود یک میلیون تن دانه سویا ترخیص و ارز 

آن نیز پرداخت شده است.
وی اضافه کرد: تا اواسط مهرماه بیش از روزانه 14 هزار تن کنجاله بارگیری 
خواهیم کرد. مبادی ورودی وارداتی کنجاله سویا را نیز متنوع کردیم و در حال 

حاضر نیز از ترکیه، هند و آمریکای لاتین واردات انجام می شود.

قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی گفت: اتحادیه ها و تولید کننده ها از برنامه های 
وزارت جهاد کشاورزی آگاه هستند و می دانند مشکات کنجاله سویا طی دو 
سه هفته آینده حل می شود. در حقیقت اینگونه نیست که کنجاله سویا موجود 
نباشد یا تحویل نشود بلکه تاخیر این مدت باعث شده تحویل ها با تاخیر باشد.

پیمان پاک با بیان اینکه بدهی کنجاله سویا را تا خردادماه صفر در سامانه 
بازارگاه کردیم، گفت: این هفته هم 120 هزارتن تحویل جدید صورت می گیرد 
و هفته آینده نیز به همین شکل است. همچنین نگرانی ای در این زمینه وجود 

ندارد.
به گفته علیرضا پیمان پاک قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی هم برای کنجاله 
و هم برای ذرت برنامه ریزی سنگینی داریم تا بتوانیم نهاده مورد نیاز برای 
افزایش حجم جوجه ریزی را تامین کنیم. این پایداری در تامین باعث ثبات 

قیمت مرغ  تا پایان سال می شود.
علیرضا پیمان پاک قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به این که گفته 
می شود قیمت کنجاله سویا در سامانه بازار 25 درصد افزایش یافته است و علت 
آن چیست؟ گفت: یکی از مشکاتی که در نظام توزیع سویا اختال ایجاد 
می کرد این بود که قیمت ها تغییر پیدا نکرده بود. در حال حاضر هم با افزایش 
جهانی مواجه هستیم و هم افزایش نرخ پایه ارز نیمایی را داریم. قیمت ارز نیما 
سال گذشته 23 تا 24 هزار تومان بود اما اکنون به 28 هزار و 500 رسیده و 

همین موضوع در نرخ ها نیز تاثیرگذار است.


